
  انعبدٌخ2015انعبو دٔسح 

2015 حضٌـشاٌ 17الأسثعبء   

 ايزحبَبد انشٓبدح انثبٌَٕخ انعبيخ

 فشع الاداة ٔالاَسبٍَبد

 ٔصاسح انزشثٍخ ٔانزعهٍى انعبنً

 انًذٌشٌخ انعبيخ نهزشثٍخ

 دائشح الايزحبَبد

:الاسى  

:انشقى  

 يسبثقخ فً انثقبفخ انعهًٍخيبدح عهٕو انحٍبح

سبعخ ٔاحذح: انًذح  

 

 

 :عبنجبنزًبسٌُبنزبنٍخ

 

 فً انذوَسجخ انكٕنٍسزشٔل (                                علايبد7   )انزًشٌُبلأل

 

َٔغثرّ انطثٛؼٛح فٙ  , (Liporoteinيشكثاخ انثشٔذٍٛ ٔانذٌْٕ )ُٚقهٓا فٙ انذيُٕػاٌ يٍ انهٛثٕتشٔذٍٛٛ, انكٕنٛغرشٔل يادج لا غُٗ ػُٓا نهخلاٚا

 . غشاو فٙ انهٛرش2 ٔ 1.8انذو ذرشأح تٍٛ 

تٓذف ذثٛاٌ انُظاو .  فٙ انذيفائقحٍ نهذذِانكٕنٛغرشٔلتُغثح يٍ,  ْٕٔ يٍ أيشاع عٕء انرغزٚح, " فٙ انذوانكٕنٛغرشٔلاسذفاع َغثح  "ٚرًٛض

ذًد دساعح يكَٕاخ انُظاو انغزائٙ يٍ الأدًاع انذُْٛح انًشثؼح ٔغٛش انًشثؼح تالإػافح انٗ َغثح , انغزائٙ انًؤد٘ انٗ ذطٕس ْزا انًشع

 . انُرائج انًذظَهح1ٚظٓش انًغرُذ ". ب"ٔ" أ"انكٕنٛغرشٔل فٙ انذو ػُذ يجًٕػرٍٛ 

الأدًاع انذُْٛح غٛش انًشثؼح  انًجًٕػاخ

 (%)اٜدادٚح انًغرٓهكح 

 الأدًاػانذُْٛحانًشثؼحانًغرٓهكح

)%( 

غشاو فٙ  )َغثحانكٕنٛغرشٔنفٛانذو

 (انهٛرش

 2 10 25 أ

 2.6 20 15 ب

 1انًغرُذ 

 

 .ػذِد دٔسٍٚ نهكٕنٛغرشٔل فٙ انجغى .1

 .عىِ انهٛثٕتشٔذُٛاخ انُاقهح نهكٕنٛغرشٔل- 2-1 .2

 أشش إنٗ دٔس كمً يًُٓا - 2-2

  .1دهَم َرائج انًغرُذ - 3-1 .3

 يارا ذغرخهض ؟- 3-2

 

 . انُرائج انًذظهح2ٚظٓش انجذٔل فٙ انًغرُذ . قًُا ترقٛٛى يذرٕٖ تؼغ انذٌْٕ يٍ الأدًاع انذُْٛح انًشثؼح ٔغٛش انًشثؼح

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 2انًغرُذ 

 (.2انًغرُذ ) الأدًاػانذُْٛحانًشثؼحاعرُثط انًادج انذُْٛح الأغُٗ تالادًاع انذُْٛح غٛش انًشثؼح اٜدادٚح ٔذهك الأغُٗ ب .4

  ."اسذفاػُغثحانكٕنٛغرشٔنفٛانذو" انرٙ ُٚظخ تٓا نهٕقاٚح يٍ 2دذّد يثشساً اجاترك انًادج انذُْٛح فٙ انًغرُذ  .5

 

 

 

 

 



 انجذاَخ(                                علايبد6   )انزًشٌُبنثبًَ

 

 

اظبفخً . اًَب ًْ عبيمٌ يسبعذٌ نجعط الأيشاض يثم أيشاض انقهت ٔانششاٌٍٍ ٔداء انسكشي, نٍسذ انجذاَخ يشظبً ثبنًعُى انًعزبد نٓزِ انكهًخ

 .يٍ صعٕثخٍ فً انزُفس ثًجشد قٍبيّ ثأي جٓذٍ جسذيًانجذاَخٌعبًَ صبحت , انى رنك 

َحٍ حبنٍبً يقزُعٌٕ أٌ الافشاط .   كٍهٕغشايبً فً انًزش انًشثعIMC 30عُذيب ٌزخطى عبيم كزهزّ انجسذٌخ أٔ ثبنجذاَخٌعزجش انشخص يصبثبً 

 .فً رُبٔل انطعبو ٔغٍبة انُشبط انجسذي نٍسب انعبيهٍٍ انٕحٍذٌٍ انًسؤٔنٍٍَ عٍ ظٕٓس انًشض

 

 : اعرخشج يٍ انُض  .1

 .انثذاَحاثٍُٛ يٍ انًخاطش انرٙ ٚرؼشع نٓا شخض يظابٌ ب- 1-1

 .اثٍُٛ يٍ انؼٕايم انًغؤٔنح ػٍ ظٕٓس انًشع- 1-2

 

 : كٛهٕغشاياً 80 عُرًٛرشاٍ ٔذضٌ 175ٚثهغ طٕل عاسج  .2

 . نغاسجIMCػايلانكرهحانجغذٚحأدغة قًٛح - 2-1

 .تانثذاَحتٍِٛ اٌ كاَد ْزِ انًشأج يظاتحً - 2-2

 

 .قًُا تئجشاء انرجاسب انرانٛح كٙ َرؼشف ػهٗ ػٕايم أخشٖ يغثثحً نهثذاَح

  1انزجشثخ 

يا أدٖ انٗ جؼهٓا , قًُا تقشص أرَاب جشراٌ انًجًٕػح ب كهًا قذيُا نٓا انطؼاو. ذى ذقذٚى ٔجثاخ غزائٛح يرٕاصَح نًجًٕػرٍٛ يٍ انجشراٌ أ ٔب

 . تانٕصٌ انطثٛؼٙ ٔأطثذد جشراٌ انًجًٕػح ب تذُٚح1ادرفظد جشراٌ انًجًٕػح , تؼذ ٔقدٍ يا. يرٕذشج فٙ أٔقاخ انطؼاو

 

  2انزجشثخ 

ذهقد جشراٌ انًجًٕػح ج كمَ ٕٚوٍ ْزِ انكًٛح يٕصػحً .نًذج تؼؼح أعاتٛغ, أػطُٛا كًٛح انطؼاو انًرٕاصَح َفغٓا نًجًٕػرٍٛ يٍ انجشراٌ ج ٔد

 .د اشاساخ انثذاَحجشراٌ انًجًٕػح ٔأظٓش , طثٛؼٛاًجشراَانًجًٕػحجتقٙ ٔصٌ . ٔذهقد انًجًٕػح د ْزِ انكًٛح فٙ ٔجثحٍ ٔادذجٍ,  ٔجثاخ4ػهٗ 

 

 . انؼٕايم انًغاػذج ػهٗ ظٕٓس انثذاَح2 ٔ 1اعرُرج يٍ كمٍ يٍ انرجشترٍٛ  .3

 . اقرشح َظٛذح غزائٛحً نهٕقاٚح يٍ انغًُح انًفشطح .4

 

 

 

 انشسبنخ انعصجٍخ انحسٍخ انحشاسٌخ(    علايبد 7 )انزًشٌُبنثبنث

 

ذى ذذفٛض . قاديٍٛ يٍ َٕػٍٛ يٍ انًغرقثلاخ انذغٛح انذشاسٚح فٙ انجهذ" ب"ٔ" أ"قًُا تذساعح انشعانح انؼظثٛح فٙ اثٍُٛ يٍ الأنٛاف انؼظثٛح 

 1ٚثٍِٛ جذٔل انًغرُذ . ْزٍٚ انُٕػٍٛ يٍ انًغرقثلاخ انذغٛح تٕاعطح دسجاخ دشاسٚح يرظاػذج ٔقًُا ترغجٛم اعرجاتاخ كمٍ يٍ َٕػٙ الأنٛاف

 . انًذظّهح ثاتد نجًٛغ دسجاخ انذشاسج ٔ نُٕػٙ الأنٛاف انؼظثٛحAmplitude of APَُثّ انٗ أٌ يذٖ انغٛانح انؼظثٛح . انُرائج انًذظَهح

 

 (يئٌٕخ)دسجبد انحشاسح  5 10 15 20 25 30 35 40 45 50

انهٍف انعصجً  15 10 5 3 2 1 0 0 0 0

 أ

رٕارش 

انسٍبنخ 

انهٍف انعصجً  0 0 0 0 0 1 3 5 7 9 انعصجٍخ

 ة

 

 

انشعٕو انثٛاَٛح انرٙ ذظٓش ذٕاذش انغٛانح انؼظثٛح  ٔفق دسجاخ انذشاسج  نكمٍ يٍ الأنٛاف انؼظثٛح أ ٔ , ػهٗ َفظ انرشعًٛح , أسعى  .1

 .ب

َ٘ ْزِ الأنٛاف  .2 ٍٙ دغّاطٍ نهثشٔدج-  أ أٔ ب-اعرُثط أ  .قادوٌ يٍ يغرقثِمٍ دغّ

 ".ب"أشِش يثشِساً اجاترك انٗ انشِذَج انذَٛا انلاصيح نرذفٛض الأنٛاف انؼظثٛح  .3

 .Action potential ذشيَض ػثش ذٕاذش انغٛانح انؼظثٛح Nervous fiber أٌ اعرجاتح الأنٛاف انؼظثٛح 1تٍِٛ تانشجٕع انٗ انًغرُذ  .4

 Action potentialػذِد انًشادم انًخرهفح نهغٛانح انؼظثٛح -5-1

 .أشِش إنٗ انرثادلاخ الإَٚٛح انخاطح تكم يشدهح- 5-2
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Part of 

the 

exercise 

Exercise 1 

Cholesterolemia 

Grade 

7 pts 

1 Cholesterol is a structural component of the cell membrane and a precursorof some 

hormones such as sexual hormones.   
1 

2.1 The lipoproteins that  transport Cholesterol are :LDL and HDL 1 

2.2 -LDL transports cholesterol towards the body cells in need. 

- HDL transports the cholesterol to be destroyed from tissuesto the liver, 
1 

3.1 Cholesterolemiaof 2 g/L is measured in population Awhichfood dietisricher in 

monounsaturated fatty acids(25%)than in saturated fatty acids (10%). 

Thecholesterolemiaof 2.60 g/Lmeasured in population Bwhichfood diet is richer in 

saturated fatty acids(20%)than in monounsaturated fatty acids(15%) is greater than 

2g/l.  

1  

3.2 Thus, food that is rich in saturated fatty acids and poor in monounsaturated fatty acids 

favors hypercholesterolemia. 
1/2 

4 The lipid that is the richest in monounsaturated fatty acids is olive oil. 

The lipid that is the richest in saturated fatty acids is butter.    
1 

5 Olive oil, 

since hypercholesterolemia is related to a consumption of food that is rich in saturated 

fatty acids and poor in monounsaturated fatty acids, and sinceolive oil is rich in 

monounsaturated fatty acids and poor in saturated fatty acids: that is whythe lipid that 

can be recommended to prevent hypercholesterolemia is olive oil.  

11/2 

Part of 

the 

exercise 

Exercise2 

Obesity 

Grade 

7 pts 

1-1 Cardiovascular diseases, breathing troubles, diabetes. 3/4 

1-2 Excessive food intake, absence of physical activity. 1/2 

2-1 BMI= Mass in Kg/height in m
2
. 

BMI= 80Kg/ (1.75m X 1.75m) = 26.14 Kg/m
2
. 

1 1/2 

2-2 A person is considered obese, when his BMI exceeds 30. Since Sara has a BMI that is 

equal to 26.14 Kg/ m
2
< 30, so she is not obese.  

3/4 

3 Only rats of lot B which areanxious during meal time become obese even though they 

receive the same balanced food diet as rats of lot A which are not anxious. Thus stress 

triggers obesity. 

Rats of lot D that receive food in one meal become obese, while rats of lot C that 

receive the same food distributed on four meals maintain normal weight. This implies 

that food abstinencefor a long time per day induces obesity.   

Thus, risk factors for obesity are stress and prolonged food abstinence per day.   

2 

4 Avoid having one meal per day, avoid staying too long without eating during the day, 

eat healthyfood (balanced food diet) 

Consume food that provides energy which is equal to the energy expenditure. 

Escape stress. 

11/2 



 

 

Part of 

the 

exercise 

Exercise 3 

Thermal Sensory Message 

Grade 

7 pts 

1 Graph representing the variation of frequency of AP in two types of fibers A and B as 

a function of temperature.  

 
 

Scale : Abs : 1cm for 5°COrd : 2cm for 5 AP 

 

2 

2 Fiber A is not active except, at low temperatures varying between 5 °C and 30°C 

showing a frequency of AP varying respectively between 15 and 1 .While fiber B is 

not active at these low temperatures.  

 

Thus fiber A is the fiber which is issued from the thermal sensory receptor sensitive to 

cold. 

1  

3 The threshold intensity for fiber B is 30°C,  

since we observe AP only starting from the temperature 30°C.  

OR since the activity of the fiber is nil for temperatures less than30 °C while AP are 

observed starting from 30°C. 

11/2 

4 The frequency of AP increases from 1 to 9 AP of constant amplitude when 

temperature increases from 30°C up to 50°C for fiber B.  

OR : 

The frequency of AP increases from 1 to 15  of constant amplitude when this 

temperature decreases from 30°C  to 5°C for fiber A. 

 Thus the response is coded by the frequency of AP. 

 

1 

5.1  Depolarization. 

Repolarization. 

Hyperpolarisation. 

 

1 

5.1 Depolarization: massive entry of sodium ion. 

Repolarization: exit of potassium ions 

Hyperpolarisation: slight exit of potassium ions. 

 

1/2 
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